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dag. Så det er et supplement. Det er ikke et en- 
ten-eller. Det her er et spørgsmål om både-og. 

Afstemning 

Lovforslaget vedtoges med 64 stemmer (V, DF, 
og KF) mod 46 (S, SF, RV og EL); 2 (KRF) stemte 
hverken for eller imod. 

Formanden: 
Lovforslaget vil nu blive sendt til statsministe- 
ren. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
9) Anden (sidste) behandling af beslutnings- 
forslag nr. B 110: 
Forslag til folketingsbeslutning om tiltrædel- 
se af associeringsaftalen mellem De Europæi- 
ske Fællesskaber og deres medlemsstater på 
den ene side og Chile på den anden side. 
Af udenrigsministeren (Per Stig Møller). 
(Fremsat 14/3 2003. Første behandling 26/3 
2003. Betænkning 11/4 2003). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Forslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Ole Sohn (SF): 
Det er ikke, fordi jeg har nogen særlige indven- 
dinger mod selve aftalen, men jeg har et spørgs- 
mål til udenrigsministeren. 

I forbindelse med aftalen fremgår det, at den 
har tre hovedområder, et vedrørende politisk 
dialog, et vedrørende økonomisk, videnskabe- 
ligt, socialt og kulturelt samarbejde samt en han- 
delsaftale. Endvidere bliver det understreget, at 
respekten for de demokratiske principper og de 
grundlæggende menneskerettigheder er et cen- 
tralt led i associeringsaftalen, og det er jeg glad 
for. 

Kl. 14.15 
Men i forbindelse med IPU's kongres i Santia- 

go var den danske delegation på besøg på IRTC- 
centret og fik dér konstateret, at Chile faktisk 
ikke overholder FN's konvention mod tortur. 

Det overraskede for ikke at sige rystede os, at 
man er i en situation i Chile, hvor man har givet 
amnesti til alle bødlerne, men hvor der stadig 
væk er en lang række af ofrene fra Pinochet- 
tiden, som stadig væk ikke har fået erstatning el- 
ler kompensation eller fået opfyldt det fulde re- 
habiliteringsbehov. 

Derfor vil jeg gerne som det første spørge 
udenrigsministeren, om det er en sag, man vil 
forfølge, tage op med de chilenske myndighe- 
der, for at få rettet op på det, så man sikrer, at 
Chile også overholder erklæringens § 14. 

Det andet er, om det giver anledning til at 
genoverveje, at Danmark har skåret støtten til 
IRTC-centret i Santiago bort. 

Det tredje er, om regeringen ved udenrigsmi- 
nisteren vil tage sagen op i EU, for det er faktisk 
sådan, fik vi konstateret, at EU her pr. 1. maj 
trækker støtten til IRTC-centret i Santiago tilba- 
ge. Det vil sige, at den sidste mulighed for frivil- 
ligt organisationsarbejde omkring hele rehabili- 
teringsindsatsen forsvinder, i hvert fald med 
støtte fra Europa, og det finder vi faktisk grund- 
læggende er i strid med associeringsaftalen. 
Derfor vil vi meget anbefale, at udenrigsministe- 
ren tager sagen op i regeringen i forhold til, at 
Danmark kan genoptage støtten til IRTC-cen- 
tret, eller at man i hvert fald fastholder, at EU 
som minimum fortsætter den økonomiske støt- 
te, plus selvfølgelig, at vi også politisk over for 
den chilenske regering rejser problemet med, at 
de ikke overholder FN's deklaration om tor- 
turofre. 

Udenrigsministeren (Per Stig Møller): 
Det gode ved denne aftale, som jeg håber bliver 
vedtaget nu, er jo, at vi her kan få rammen om- 
kring en politisk dialog. Det er jo en af de væ- 
sentlige ting, der ligger i aftalen, og det betyder, 
at vi derved kan bidrage til den positive udvik- 
ling i Chile. Det er klart, at Chile selvfølgelig 
skal overholde konventionen om torturofre, og 
denne aftale, vi får med Chile, gør det jo muligt 
for os igennem den politiske dialog at fremhæve 
de synspunkter, som hr. Ole Sohn giver udtryk 
for. 

Jeg kan ikke stå her ved anden- og sidstebe- 
handlingen og sagsbehandle en enkelt organisa- 
tions økonomiske forhold og beslutninger om- 
kring dem, men det er klart, at det her er hånd- 
taget til at få diskuteret behandlingen af tor- 
turofrene med chilenerne. 

At de har valgt at give amnesti -  ja, Spanien 
valgte jo også, da de skiftede regime og gik over 
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til demokrati, at lukke kapitlet, Sydafrika gjorde 
det samme. Der synes jeg, at hvert land må finde 
ud af, hvordan man kommer videre, men det er 
klart, at ofrene jo stadig væk skal beskyttes og 
hjælpes, og jeg vil tage dét med ind i den politi- 
ske dialog. 

Hermed sluttede forhandlingen. 

Afstemning 

Forslaget til folketingsbeslutning vedtoges en- 
stemmigt med 112 stemmer. 

Formanden: 
Udenrigsministeren vil få meddelelse om denne 
beslutning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
10) Anden (sidste) behandling af beslutnings- 
forslag nr. B 75: 
Forslag til folketingsbeslutning om Danmarks 
ratifikation af De Forenede Nationers havrets- 
konvention af 10. december 1982 tillige med 
den dertil knyttede aftale af 28. juli 1994 om 
anvendelse af konventionens kapitel XI samt 
Danmarks tiltrædelse af aftale af 23. maj 1997 
om privilegier og immuniteter for Den Inter- 
nationale Havretsdomstol og protokol af 27. 
marts 1998 om privilegier og immuniteter for 
Den Internationale Havbundsmyndighed. 
Af udenrigsministeren (Per Stig Møller). 
(Fremsat 24/12003. Første behandling 6/2 2003. 
Betænkning 8/4 2003). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Forslaget sattes til forhandling. 

Ingen bad om ordet. 

Afstemning 

Forslaget til folketingsbeslutning vedtoges en- 
stemmigt med 109 stemmer. 

Kl. 14.20 

Formanden: 
Udenrigsministeren vil få meddelelse om denne 
beslutning. 

Den næste sag på dagsordenen var: 
11) Anden (sidste) behandling af beslutnings- 
forslag nr. B 63: 
Forslag til folketingsbeslutning om oprettelse 
af en pulje til ernæringsrigtig og økologisk 
mad i skoler og daginstitutioner. 
Af Ritt Bjerregaard (S) m.fl. 
(Fremsat 7/12003. Første behandling 25/2 2003. 
Betænkning 23/4 2003). 

Der var ikke stillet ændringsforslag. 

Forslaget sattes til forhandling. 

Forhandling 

Lone Møller (S): 
Op mod 30 pet. af danske børn er i dag over- 
vægtige. Samtlige eksperter på alle fronter har 
slået alarm og sagt, at Danmark er godt i gang 
med at have en alvorlig fedmeepidemi. 

Socialdemokratiet fremsatte i sin tid, da vi 
var i regering, et forslag om en pulje til ernæ- 
ringsrigtig mad i daginstitutioner. Alle ved også, 
hvor stor betydning det har for den fremtidige 
udvikling, at børn får noget ordentligt mad. 

Det første regeringen gjorde, da den trådte til, 
var at fjerne den pulje. De oprettede en hjemme- 
side og et udrykningshold, og det kan såmænd 
også være udmærket, men det kan ikke stå ale- 
ne. 

Regeringen har erkendt, at vi har et fedme- 
problem. Den har endda her for nylig fremlagt 
to rapporter om, hvordan vi skal bekæmpe fed- 
me epidemien i Danmark, én fra Ernæringsrådet 
og én fra Sundhedsstyrelsen. Begge rapporter si- 
ger meget klart og tydeligt, at det er vigtigt at 
fremme ernæringsrigtig og god mad i daginsti- 
tutioner og i skoler, hvis vi overhovedet skal 
komme denne her epidemi til livs. 

Det, vi har set, ministeren har spillet ud med, 
er en vejledning, hvor man åbner lidt op for, at 
man kan lave lidt mere mad i daginstitutioner- 
ne, pulvermad, og hvad ved jeg. Det har vi dog 
ved fælles hjælp fået ændret på, og derfor vil jeg 


